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Hoe Spotify 
precies weet 
wat jij wilt horen

Met een muziekstreamingdienst als Spotify heb je al je favoriete 
muziek altijd bij de hand. En weet je even niet wat je moet luisteren? 
Dan is er altijd nog de Discover Weekly-lijst. De aanbevelingen zijn 
zó spot on, dat je je soms afvraagt of Spotify je muzieksmaak beter 
kent dan jijzelf. Hoe werkt dat? En waarom gaan we zo goed op die 
aanbevelingen?

Tekst Vera van W
inkelen

De tijd dat we het aanraden van 
muziek overlieten aan een slungelige 
puber achter de toonbank van de 
Free Record Shop is al lang en breed 
voorbij. Tegenwoordig zijn het de 
afspeellijsten van streamingdiensten 
die ons op ideeën brengen voor nieu-
we muziek.

Om zo’n unieke lijst samen te stellen, 
gebruiken streamingdiensten arti-
ficial intelligence (AI). Een algoritme 
bepaalt welke nieuwe track perfect bij 
jou past op basis van de nummers die 
jij eerder luisterde of juist oversloeg. 
Ook het luistergedrag van andere ge-
bruikers én de kenmerken van liedjes 
in de database worden meegeno-
men. Je wekelijkse mix op Spotify mag 
dan vol staan met nieuwe muziek, 
toch zijn het altijd nummers waar jij 
net zin in had. Knap toch? En lekker 
makkelijk!

Aanbevelingssysteem
Voor die hyperpersonalisering ge-
bruiken de muziekdiensten wat in 
AI-termen een aanbevelingssysteem 
heet. Hoewel het systeem van elke 
streamingdienst anders in elkaar zit 
en de precieze formule vaak een goed 
bewaard geheim is, legt Erco Argante 
uit hoe deze systemen over het alge-
meen werken.

Krijg jij een nummer te zien van Snelle, 
of van Justin Bieber? Dat bepaalt het 
algoritme door overeenkomsten te 
zoeken. Daarvoor maakt het systeem 
gebruik van twee technieken, vertelt 
Argante.

Bij content-based filtering bepaalt AI 
de eigenschappen van een nummer, 
zoals het genre en het aantal beats 

per minuut. Daarnaast vergelijkt het 
nummers met behulp van Natural 
Language Processing. Dat houdt in 
dat het algoritme informatie uit bij-
voorbeeld de songtekst, metadata of 
commentaren gebruikt om nummers 
te zoeken waarin vergelijkbare woor-
den terugkomen.

Niet alleen de muziek wordt door het 
algoritme door de mangel gehaald, 
ook de gebruikers moeten eraan 
geloven. Dat noem je collaborative 
filtering. Het systeem vergelijkt jouw 
profiel met dat van andere luisteraars. 
Zijn er bijvoorbeeld honderd gebrui-
kers die net als jij naar ‘Drivers License’ 
van Olivia Rodrigo luisterden en klikten 
zij daarna ‘Oh My God’ van Adele aan? 
Dan is de kans groot dat dat jouw vol-
gende aanbeveling is. Hoe langer en 
vaker je luistert, hoe beter het systeem 
jouw muzieksmaak leert kennen.

Niet oneindig
Een aanbeveling van een algoritme 
werkt in principe beter dan een tip 
van iemand in de muziekwinkel, zegt 
Alexander van den Bulck. “Een mede-
werker is beïnvloed door persoonlijke 
voorkeur en input van andere klanten.” 
En hoeveel muziekkennis een persoon 
ook heeft, het aantal nummers dat hij 
of zij kan aanraden, is uiteindelijk niet 
oneindig. Het algoritme van Spotify 
kan gebruikmaken van alle patro-
nen van klanten in de database (365 
miljoen actieve gebruikers) en heeft 
keuze uit meer dan 70 miljoen num-
mers. “Mensen zijn simpelweg niet 
intelligent genoeg om al die data te 
analyseren, managen en vergelijken”, 
vult Erik Kluijtmans aan. “Bij big data 
kun je niet zonder AI.”

De schaduwkant van 
aanbevelingssystemen
AI is een perfect middel om 
aanbevelingen te doen die 
bij jou passen. Maar aan-
bevelingssystemen hebben 
ook een schaduwkant. De 
lijn tussen aanbevelen en 
manipuleren is dun en gaan 
bedrijven die grens over, 
dan dreig je zonder dat je 
het door hebt de zeggen-
schap en controle over je 
eigen keuzes te verliezen. 
Hoe dit werkt en welke 
nadelen het gebruik van 
algoritmes door streaming-
diensten met zich mee 
kan brengen, lees je in het 
artikel op onze website.
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Tekst en foto Susanne de Kroon

Bouwjaar: 1975. Synthesizer ETI international 4600. Status: defect. Het zijn 
de ingrediënten voor het mysterie van de synthesizer die staat op St. Joost 
School of Art & Design in Breda.

Wil je zelf ook meer leren 
over synthesizers en ben 
je niet in de gelegenheid 
om langs te komen? Bekijk 
dan dit gratis programma: 
vcvrack.com. Daar vind je 
software om synthesizers te 
onderzoeken.

Al een decennium lang dwaalt de 
synthesizer, een ‘oud beestje’ dat ooit 
door een docent voor niets op de kop 
is getikt, door de academie. Werk-
plaatsmeester Berry de Jong ontfermt 
zich erover. “Wat ermee aan de hand 
is? Geen idee. Hij doet wel wat, maar 
niet helemaal wat hij zou moeten 
doen.”
Berry maakt muziek en instrumenten. 
Sinds vijf jaar werkt hij in de technolo-
giewerkplaats van de Bredase kunst-
academie. Hij ondersteunt lessen 
zoals Virtual Reality, Motion Capture 
en Physical Computing. Tussen zijn 
werk door sleutelt hij aan de synth. Hij 
pluist de gebruiksaanwijzing door en 
doorzoekt de boel onder de ‘motor-
kap’. “Ik zie dat iemand ooit het sol-
deerwerk heeft gedaan maar dat laat 
wat te wensen over, dat kan beter”, 
zegt Berry. Er zijn functies die niet lijken 
te werken. De audio-uitgangen en de 
knoppen zijn gammel. “Ze behoeven 
wat liefde, er moet nieuw leven in 
komen.”

Naast dat de synthesizer af en toe als 
demo in de workshop sound design 
wordt gebruikt, staat het instrument 
voor meer. “Het staat symbool voor 
samenwerking. Ik wil meer docen-
ten en studenten hier laten samen 
komen. Rommelen, dingen maken en 
kennis delen.”
Daarnaast wil Berry met de syn-
thesizer studenten wijzen op duur-
zaamheid. “Liever iets repareren dan 
consumeren. We hebben de neiging 
kapotte spullen weg te gooien en iets 
nieuws te kopen.” Berry wil studenten 
meegeven dat spullen te maken zijn. 
“We moeten nog langer met deze 
planeet door.”
Ooit zal het mysterie opgelost wor-
den, daar is Berry zeker van. Hij wil de 
synthesizer compleet gaan reviseren. 
“Ik heb sinds kort contact met mensen 
die kennis hebben van synthesizers. 
Mochten mensen zich getriggerd voe-
len dan wil ik graag de kennis delen.” 
Wie weet zal het oude beestje ooit 
weer klinken als vroeger.

Het mysterie van 
de synthesizer
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De 
pianisten 
van 
Avans

In het Avansgebouw aan de Onderwijsboulevard in Den 
Bosch staat hij te glimmen: een zwarte vleugel. Wie dat 
wil, mag erop spelen. Twee studenten vertellen over hun 
liefde voor het instrument.

Tekst Levie Vriend 
Fotografie Ilse W

olf

“Als ik ergens voor het eerst kom, wil ik altijd 
weten hoe de omgeving eruitziet. Toen ik dus bij 
Avans ging studeren, maakte ik een rondje door 
het gebouw in Den Bosch. Daar zag ik die grote 
zwarte vleugel staan. Dat was echt fantastisch, 
want dat is een heel mooi instrument”, vertelt 
Roos van Vliet, derdejaarsstudent Verpleegkun-
de in Den Bosch, bij de piano. 

Vroeg opstaan
Roos wilde niets liever dan spelen op de vleu-
gel, want thuis heeft ze die niet. Daar heeft ze 
weliswaar een akoestische en elektrische piano, 
maar dat is volgens de Avansstudent niet 
hetzelfde als een vleugel. Wel was er een pro-
bleem: spelen voor publiek deed ze liever niet. 
“En dus stond ik ’s ochtends drie kwartier eerder 
op, om nog voor de eerste colleges begonnen 
te kunnen spelen. Ik kroop om 8 uur achter de 
piano, waar ik dan in alle rust speelde. Heerlijk 
vond ik dat”, vertelt de muzikale student, die dat 
wekelijks een aantal keer deed. “Zeker op drukke, 
stressvolle dagen. De dag beginnen met pia-
nospelen werkt dan heel ontspannend en zorgt 
voor rust in mijn hoofd.”

Ludovico Einaudi
Over het beoefenen van haar hobby bij Avans is 
Roos zeer te spreken. Het instrument klinkt goed, 
mede doordat de beheerder van Instagra-
maccount @pianistenavans de piano recen-
telijk heeft laten stemmen. “Ik speel er veel van 
Ludovico Einaudi, maar ook nummers als ‘Hall of 
Fame’ van The Script en ‘Mooi’ van Marco Bor-
sato. Ik probeer altijd mijn eigen versie van het 
origineel te maken, er áltijd een component van 
mezelf in te verwerken. Dat vind ik heel leuk.”

Mede door corona heeft Roos al een tijdje niet 
meer op Avans gespeeld. De laatste keer dat 
ze haar muziek heeft laten horen, is twee jaar 
geleden. “Ik kijk uit naar het moment dat het 
weer kan. Het werkt gewoon heel ontspannend”, 
legt Roos uit, die overigens niet stil zit. “Thuis 
kan ik gelukkig muziek maken en ik speel bij het 
Keldonkse koor Bel Canto. Hoewel dat ook al 
even niet mag door corona.”

Wanneer ze bij het koor speelt, zit er overigens 
wel publiek in de zaal. “Da’s heel anders. Die 
mensen komen speciaal naar een zaal toe om 
te luisteren naar muziek. Als ik op Avans speel, 
doe ik dat voor mezelf. Mijn medestudenten 
zitten dan niet te wachten op een gratis concert, 
haha!”



29
 

      
  

      
 

‘De dag beginnen 
met pianospelen 
werkt heel 
ontspannend’
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‘Ik leer het liefst 
muziek die niet 
iedereen leert’

In zijn jongere jaren moest Alexander niets we-
ten van de piano, het instrument dat zijn moeder 
thuis bespeelde. Hij had er geen enkele interesse 
voor, hoe vaak zijn moeder het ook vroeg. Tot 
zijn elfde, toen hij haar hoorde spelen. “Dat klonk 
toch eigenlijk wel heel erg mooi”, vertelt de der-
dejaarsstudent Civiele Techniek in Den Bosch, 
die vanaf toen thuis het instrument leerde ken-
nen. “En daar ben ik nooit meer mee gestopt. Het 
mooie aan de piano is dat je er veel geluid mee 
kunt maken. Geen lawaai, maar een hoop tonen 
tegelijk. Je kunt er zelfs jezelf mee begeleiden, 
dat is heel bijzonder. In al die jaren ben ik steeds 
meer van de piano gaan houden, nu kan ik me 
niet meer voorstellen dat ik niet speel.”

Zelfvertrouwen
Alexander zit in zijn derde jaar Civiele Techniek, 
maar volgde daarvoor de studie Werktuig-
bouwkunde bij Avans. In die tijd ontdekte hij de 
Avans-piano, waar hij ’s ochtends of laat in de 
middag op speelde. Zonder publiek, het liefst 
alleen. “In die tijd had ik nog niet genoeg zelfver-
trouwen om voor anderen te spelen. Ik had nog 
weinig ervaring”, aldus de pianist, bij wie dat ver-
anderde toen hij aan zijn huidige studie begon.

Instagram
Rond die tijd begon hij ook het Instagramac-
count @pianistenavans. Daarop laat hij weten 
wanneer hij of andere studenten van plan zijn 
te spelen op de Avans-vleugel. Mede door de 
daarbij verworven bekendheid binnen Avans, 
werd hij ooit gevraagd te spelen op een P-uitrei-

king, in een volle zaal. “Heel spannend. De men-
sen kwamen niet voor mij naar de zaal, maar 
ze hoorden me wel allemaal. Gelukkig ging het 
goed en was het heel leuk.”

Pink Panther
Waar collega-pianisten vooral klassieke mu-
ziek spelen, gaat Alexander het liefst zijn eigen 
weg. Hij valt met zijn ‘aparte muziekkeuze’ soms 
uit de toon bij anderen, vertelt hij. “Zo speelde 
ik vroeger graag het intro van The A-Team. Dat 
vond ik echt geweldig”, vertelt hij lachend. “Soms 
speel ik wel klassiek, maar de laatste tijd vooral 
anime-nummers, of The Pink Panther. Ik leer het 
liefst muziek die niet iedereen leert.”

De Avansstudent is als het op corona aankomt 
voorzichtig, waardoor hij al een tijdje niet meer 
op Avans heeft gespeeld. Wanneer hij het weer 
veilig vindt, hoopt hij snel weer te gaan spelen 
én een community op te bouwen van colle-
ga-pianisten. “Zodat we samen kunnen spelen 
en avonden kunnen organiseren voor publiek. 
Stuur me dus vooral een berichtje. Dat zou erg 
leuk zijn!”














